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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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SEŠÍVANÍ HRAJÍ FOTBAL
UŽ STOLETÍ A ČTVRT
NEJVĚTŠÍ HVĚZDOU SLAVIE BYL KANONÝR JOSEF „PEPI“ BICAN STRANA 11

Svátek slaví: Běla

Střídání v Bílem domě. Donald Trump odletěl již před inaugurací
Inaugurace nastupujícího amerického prezidenta Joea Bidena (čtvrtý zleva) a viceprezidentky Kamaly Harrisové (druhá zleva) se konala v nezvyklých
kulisách. Uvedení do úřadu totiž vzhledem k pandemii covidu-19 mohl přihlížet jen zlomek lidí, než bývá obvyklé. Slavnost rovněž provázela nebývale
přísná bezpečnostní opatření kvůli nedávným nepokojům v Kapitolu. Na akci, které se účastnilo také několik exprezidentů, ale chyběl Donald Trump,
který v rozporu s tradicemi odjel už dopoledne na Floridu. Více čtěte na straně 7. AP

Virus sám nepomine,
nenechme se znejistit
Proti koronaviru. Naočkovat se je ochotný každý druhý Čech.Mýty. Lidé jim moc nevěří, i tak nahlodávají
důvěru. Trhliny v plánu. Dodavatel vakcíny Pfizer a BioNTech zatím neví, kolik do ČR pošle dávek STRANY 2 A 4
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Dodávky od firmy
Pfizer a BioNTech
jsou velmi nestan-
dardní v celé Evro-
pě, tvrdí Blatný.

Plán co nejrychleji naočkovat
Čechy dostává trhliny. Doda-
vatel vakcíny Pfizer a BioN-
Tech Česku dosud nesdělil,
kolik dávek příští týden pošle
do země. „Znamená to obrov-
ské komplikace,“ řekl pre-
miér Andrej Babiš. Firma po-
dle něj zrušila celý harmono-
gram dodávek, omezila
množství pro tento týden
a slíbila, že objednané vakcí-

ny vrátí v polovině února.
Česko s dalšími zeměmi v úte-
rý vyzvalo Evropskou radu,
aby vyslala jasný signál
k urychlení schvalování dal-
ších objednaných vakcín. Vý-
padek v dodávkách společ-
nost Pfizer a BioNTech vysvět-
luje tím, že potřebuje prostor
pro zvýšení výroby. „Není do-
mluveno nic, ani příští týden.
Je to obrovská komplikace
o to víc, že bude třeba očko-
vat druhou dávkou,“ uvedl
Babiš. „To, jak v celé Evropě
Pfizer dodává vakcíny, je vel-
mi nestandardní, když budu
velmi opatrný,“ řekl noviná-
řům ve Sněmovně ministr
zdravotnictví Jan Blatný.
V Česku bylo do úterního

poledne podáno 129 829 vak-

cín proti koronaviru. Naočko-
váno je tak podle ministra
Blatného 1,3 procenta popu-
lace. V lednu má být podle
něj očkováno 346 625 lidí,
v únoru 271 600 lidí a v břez-
nu 662 400 osob. Pokud nebu-
de k dispozici vakcína od brit-
ské farmaceutické společnos-
ti AstraZeneca, bude celkový
počet o zhruba 600 tisíc lidí
nižší. Dávky pro tento týden
byly podle Blatného už rozdě-
leny, jde zhruba o 20 procent
nižší množství, než stát před-
pokládal. „Snížen počet bale-
ní byl zejména tam, kde jich
mělo být dodáno nejvíce.
Není to tak, že by všichni
měli sníženo o 20 procent,“
poznamenal šéf českého zdra-
votnictví. ČTK

V souvislosti se šířením tak-
zvané britské mutace korona-
viru Německo a Rakousko za-
vádějí povinnost nošení respi-
rátorů či chirurgických rou-
šek ve veřejné dopravě a ob-
chodech. Tento krok zvažuje
také Česko. Podle premiéra
Andreje Babiše jich mají vý-
robci dostatek. Otázkou je je-
jich cena a hrozba, že s vyšší
poptávkou jejich cena poros-
te. Omezení ceny ze strany stá-

tu by podle něj mohlo zname-
nat, že výrobci je raději vyve-
zou. Takzvanou britskou mu-
taci nového typu koronaviru,
jež se na rozdíl od „původního
viru“ šíří o 40 procent rychle-
ji, zaznamenali v polovině pro-
since v Anglii. Prokázala se
také v Německu, na Sloven-
sku a v Maďarsku, podezření
na výskyt mutace ohlásilo Ra-
kousko. V Česku ji laboratoře
potvrdily v pondělí. ČTK

MICHAL
HRŮZA
„Na dovolenou sice jezdíme
do Chorvatska, ale v srdci
jsem seveřan.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Jihomoravský kraj má další místo očkování seniorů. ČTK

Index protiepidemického rizika
PES včera po třech dnech stag-
nace stoupl ze 70 na 73 bodů.
Nadále ale zůstává ve čtvrtém
z pěti stupňů rizika. Důvodem
zhoršení indexu je nárůst repro-
dukčního čísla, které udává, ko-
lik lidí průměrně nakazí jeden
pozitivně testovaný. Stoupl
také počet pacientů hospitalizo-
vaných s covidem-19. Státní
zdravotní ústav potvrdil záchyt
britské mutace koronaviru
v Česku, a to na vzorcích z Pra-
hy, Středočeského a Královéhra-
deckého kraje, zachytila ho
i Fakultní nemocnice Brno.

● Podle ministra zdravotnictví
Jana Blatného je v zemi naoč-
kováno 1,3 procenta popula-
ce, což je průměr v Evropě.
Ministr odvolal svou politic-
kou náměstkyni Alenu Šteflo-
vou, která se dala i s manže-
lem přednostně očkovat.

● Sněmovna bude dnes rozho-
dovat o prodloužení nouzové-
ho stavu. Ten zatím platí do
22. ledna. Vláda žádá Sněmov-
nu o dalších 30 dní.

● EU by mohla nakupovat vakcí-
ny i v Číně, tvrdí šéf komunistů
Vojtěch Filip. Řekl to s odka-
zem na premiéra Babiše, že ně-
mecká kancléřka Angela Mer-
kelová bude prosazovat, aby
Evropská unie nakupovala vak-
cíny i mimo Unii, v Rusku
a Číně. Babiš ale Filipova slova
popřel. S Merkelovou mluvil
o tom, že Evropa by měla usilo-
vat o svoji vlastní vakcínu.

● Kvůli rychleji se šířící britské
mutaci nového typu koronavi-
ru je podle spoluautora vý-
počtu rizikového skóre PES
Jana Kulveita z Oxfordské uni-
verzity třeba opatření v pátém

stupni upravit, aby epidemii
víc brzdila. Připravit by se měl
i šestý stupeň. „PES nebyl vyví-
jený s ohledem na novou mu-
taci ani index rizika, ani opat-
ření. Ani úroveň pět nemusí
stačit na to, aby ‚britskou‘
verzi brzdila. Je vhodné se za-
myslet, jak PES 5 upravit tak,
aby více brzdil, například tla-
kem na testování a home offi-
ce ve firmách,“ napsal Kulveit,
který se modelování globál-
ních rizik profesně věnuje.

● Podle ředitele Biologického
centra AV ČR Libora Grubhoffe-
ra by měl svět brát britskou
mutaci vážně. Nová varianta
viru sice není nebezpečnější
ani nezpůsobuje těžší průběh
nemoci, zato se šíří asi o čtyři-
cet procent rychleji. A rychlost
jejího šíření může způsobit
problémy v nemocnicích, řekl
v rozhovoru pro iDNES.cz.

Miliony látek

20
Česko má objednáno zhruba
20 milionů vakcín. Kromě
těch od společností Pfizer
a BioNTech a firmy Moderna,
kterými se už očkuje, jsou
mezi objednanými dodávka-
mi i látky od výrobců Cure-
vac, AstraZeneca a John-
son&Johnson. Ta počítá
s aplikací pouze jedné dávky
a měla by na světový trh přijít
v březnu.

Kraje si stěžují:
Stát nepomáhá
Není dost vakcín, stát
s námi nekomunikuje. To
zní z některých krajů Čes-
ka. Na nedostatek látek
upozorňuje například Ji-
homoravský kraj, který
sice spustil další očkovací
místo, ale podle hejtmana
Jana Grolicha osekané do-
dávky látek celou rychlost
brzdí. Na špatnou koordi-
naci ze strany kabinetu
naráží také pražský primá-

tor za Piráty Zdeněk Hřib.
Kritizuje zejména premié-
ra Andreje Babiše, který
při úterním jednání odmí-
tl návrh pověřit v Praze ří-
zením očkování registro-
vaných seniorů krajského
koordinátora. Babiš podle
něj konstatoval, že Praha
nemá nárok na to, aby si
očkování řídila sama. Pod-
poru vlády nemají ani in-
formační linky starostů
jednotlivých městských
částí, protože nemají pří-
stup do rezervačního sys-
tému. ČTK a iDNES.cz

Respirátory. Povinně
v MHD a v obchodech?

Komplikace. ČR
neví, kdy dorazí
další vakcíny

Britská mutace by mohla za problémy v nemocnicích. „Berme ji vážně,“ řekl odborník

Krátce

inzerce
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz

Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 20. 1. do 26. 1. 2021
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
Test DNES 09/2020 vyšel v deníku MF Dnes 22. 9. 2020.

den
49 ks

den
6 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-52

8990
189,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-35

890
13,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-29

1190
16,90 AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-44

8790
159,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-52

1890
39,90

Vepřová krkovice
bez kosti – v celku
• chlazená
• 1 kg
• do vyprodání zásob

Velkopopovický
Kozel 11
• světlý ležák
• 0,5 l
• 1 l = 23,80 Kč
• záloha
na láhev 3 Kč

Božkov
Tradiční
• 35% • 0,5 l
• 1 l = 175,80 Kč
• v nabídce také
Božkov speciál
30%, 0,5 l,
vybrané druhy
za 109,90 Kč

Albert
Trvanlivé
mléko
• 1,5%
• 1 l

Relax džus,
nektar a nápoj
• 1 l
• vybrané druhy

NEJLEVNĚJŠÍ
RODINNÝ NÁKUP
BEZ KOMPROMISU NA KVALITĚ

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE

Český svaz ochránců přírody
(ČSOP) vyhlásil letošní rok
Rokem vážek. Ochranáři plá-
nují různé tematické akce,
pokud to situace kolem koro-
naviru dovolí. Svaz nabízí
i peníze na projekty, které
vážkám pomohou. „Vyhláše-
ním tematického roku by
ČSOP rád upozornil na ohro-
žení konkrétní skupiny rost-
lin či živočichů a vyzval veřej-
nost k zapojení do její ochra-
ny,“ uvedl ředitel Kanceláře
ČSOP Petr Stýblo. „Očekávat
během roku můžete vycház-
ky za tajemstvím mokřadů,
putovní výstavu o vážkách
a jejich ochraně, ‚vážkařské‘
soutěže i lecjaká překvape-
ní,“ dodal. Podle Stýbla jsou
vážky symbolem vodních
ploch a mokřadů, kterých je
stále větší nedostatek. „Nejen-
že se neobnovují dostatečně
rychle, ale leckde dosud
imizí či jsou nevhodnýmhos-
podařenímdegradovány,“ po-

znamenal. Jedním z cílů
ČSOP tedy je, aby si lidé zača-
li mokřadů více vážit, napo-
mohli jejich obnově a bránili
zániku. Finanční pomoc, kte-
rou ochranáři nabízejí spol-
kům v Národním programu

ČSOP Ochrana biodiverzity,
má pomoci jak mapování
vzácných druhů, tak opatře-
ním v terénu. Příjemci se
díky ní pustí třeba do obnovy
tůní, jež vážky potřebují pro
své přežití. „Ti, kteří se chtějí

starat o nějaký mokřad dlou-
hodobě, se mohou zapojit do
dalšího programu ČSOP – za-
ložit pozemkový spolek,“ do-
dal Stýblo.
Tyto organizace chrání cen-

né přírodní lokality a pečují

o ně na základě vlastnického
či smluvního vztahu k pozem-
kům. ČSOP zájemcům o zalo-
žení pozemkového spolku na-
bídne i metodickou a právní
pomoc. Uzávěrky výběrových
řízení jsou v březnu. ČTK

inzerce

Krátce

„Mně se po něm
stýskat nebude,“
řekl Zeman
Prezident Miloš Zeman
zareagoval na odchod
exšéfa TOP 09 a bývalé-
ho poslance Miroslava
Kalouska. „Přeji mu klid-
ný život na penzi. Kolik
že mu je vlastně let? Še-
desát? No, tak to by moh-
lo pomalu stačit. Může
jít do předčasného dů-
chodu, to jsem šel i já
v padesáti osmi letech.
A já mu přeju dobrý ži-
vot na penzi. Mně se po
něm určitě stýskat nebu-
de,“ uvedl Zeman.

Na jihu Čech
se chvěla země
Ve středu ráno zasáhlo
Rakousko zemětřesení.
Otřesy pocítili i lidé na
jihu Čech, třeba v Čes-
kých Budějovicích. U již-
ních sousedů nejsou po-
dobné otřesy výjimečné
ani ničivé. Ohnisko ze-
mětřesení se nacházelo
v hloubce jen několika
kilometrů, zhruba dvou
až pěti, což podle seiz-
mologů není nijak ne-
bezpečné. Ojedinělé
zprávy o otřesech přišly
z Prahy a Uherského Bro-
du. Naposledy Jihočeši
pocítili otřesy na konci
prosince při zemětřese-
ní v Chorvatsku. Lidem
cinkalo nádobí a houpa-
ly se lustry. iDNES.cz

Rok vážek. Ochrana hmyzu a tůní
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Ochranu proti viru
už má premiér,
včera se dal
očkovat také
prezident. Důvěra
k vakcinaci roste.

Roušky jsou zbytečné a očko-
vání nás nezachrání! Špat-
ným zprávám a výrokům au-
torit se věří lépe. Zvláště když
tyto výroky zazní od zná-
mých osobností.
Jaké nejčastější mýty o boji

proti covidu a proti očkování
teď kolují? Například že účin-
nější než vakcína je dodržová-
ní hygieny, jako je mytí ru-
kou, respirátory a důsledná
izolace. Virus se tak sámúdaj-
ně vytratí. Nebo že samovol-
né a postupné promoření po-
pulace nakonec povede
k tomu, že virus sám od sebe
pomine.
Ještě v prosinci se chtělo oč-

kovat jen 39 procent obyva-
tel Česka. Nyní se už ochota
přijmout vakcínu blíží 50 pro-
centům, v některých věko-

vých kategoriích to je i přes
60 procent. Zjistil to prů-
zkum agentury STEM/MARK.
Klesá i počet těch, kteří jsou
zásadně proti. Z bezmála
50 procent klesl počet ne-
ochotných na třetinu.
Velké škody vminulosti na-

dělala například zfalšovaná
studie o tom, že je přímá spo-
jitost mezi autismem a očko-
váním. „Neznám žádnou vě-
deckou studii, která by to po-
tvrdila. Mýtus byl opakovaně
ze strany odborníků vyvrá-
cen,“ říká Ilona Hülleová,
předsedkyně Sdružení prak-
tických lékařů pro děti a do-
rost. Podvrh, který pochází
ze studie AndrewWakefielda
z roku 1998, byl prošetřen
britskou lékařskou komorou,
autor byl za falšování dat vy-
loučen z lékařských kruhů.
„Dezinformace vzbuzují

obavy. Lidé si pak nejsou jisti
tím, co je a není skutečné.
Pro mnohé, kteří nejsou ani
dosud nebyli v přímém kon-
taktu s problematikou klinic-
kého hodnocení a kteří nesle-
dují zahraniční zdroje či ne-
jsou zvyklí si informace pečli-
vě ověřovat, je velmi jednodu-

ché dezinformátorům ‚nale-
tět‘. To může vést k odmítání
očkování,“ připomíná Jakub
Dvořáček, výkonný ředitel
Asociace inovativního farma-
ceutického průmyslu.
Často si veřejnost neuvědo-

muje, že kdysi smrtelné cho-
roby byly zásluhou očkování
vymýceny, a proto je v součas-

nosti vakcinace důležitá. Ně-
kdy lidi v opaku utvrzují prá-
vě zprávy o vedlejších účin-
cích. „Očkování přece nevy-
mýšlíme pro nic za nic, ale
proto, že chceme zabránit zá-
važnému onemocnění. Tento
výdobytek bychom měli osla-
vovat, ne zpochybňovat,“ ar-
gumentuje Alena Šebková,

předsedkyněOdborné společ-
nosti praktických dětských lé-
kařů. Očkování tak paradox-
ně doplácí na svůj úspěch.
„Téměř nikdo z nás již nezná
většinu infekcí, proti kterým
se očkuje. Nezná děti dusící
se při záškrtu či v křečích při
tetanu,“ konstatuje lékařka
Šebková. PAVEL HRABICA

Svítí i voní
Student liberecké univerzi-
ty Eduard Seibert naučil
včely vyrábět stínidla pro
lampy. Tři kusy vyrobí vče-
ly za rok. Potřebují k tomu
jen základní tvar z voskové-
ho plátu a dál už pokračují
samy, když na něm postup-
ně vytvoří voštinovou
strukturu typickou pro
plástve. I poměrně stude-
né LED diody získají s těmi-
to stínidly příjemně teplé
světlo, a navíc i jemnou
medovou vůni. ČTK

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Oneuvěřitelných čtyřicet pro-
cent loni stoupl objem po-
skytnutých hypoték v Česku.
Vyšplhal se až na rekordních
254miliard korun. Jen za pro-
sinec činil objem sjednaných
hypoték 29,5 miliardy korun.
Průměrná úroková sazba kles-
la na 2,2 procenta, vyplývá to
z Hypoindexu.
„Průměrná výše hypoteční-

ho úvěru vzrostla podle Fin-
centra Hypoindexu jen za
prosinec o téměř 80 tisíc ko-
run, na 2 966 150 korun. Ros-
toucí výše průměrné hypoté-

ky ukazuje, že růst cen nemo-
vitostí zatím příliš nepolevil,
a to navzdory koronavirové
krizi. V letošním roce by ale
mohl růst cen nemovitostí
zpomalit a stabilizovat se,“
uvedl Jiří Sýkora, hypoteční
specialista společnosti Fin-
centrum & Swiss Life Select.
Sazba hypoték se na konci

loňského roku dostala pod
dvě procenta. Letos se ale zřej-
mě trend poklesu hypoteč-
ních sazeb otočí a po stagnaci
pravděpodobně přijde růst.
Zvyšovat sazby se chystá i Čes-

ká národní banka, a to podle
prognózy třikrát. Základní
sazby bymohly začít růst nej-
později ve druhém pololetí.

„Sazby hypoték letos mír-
ně porostou především z dů-
vodu vyšší rizikovosti žadate-
lů o úvěr. V prvním pololetí
se budou sazby pohybovat
v rozmezí dvou až tří pro-
cent,“ potvrzuje Veronika He-
grová z on-line sjednávače hy-
poték hyponamiru.cz. Zájem-
ců o hypotékumůže být letos
méně i v důsledku rostoucí
nezaměstnanosti. PUR

KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
V INTERNETOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

Nesnesitelná

l t Říma

Gianfra ch
Poslední léto stě

esn
lehkost Ř

franco Calligaric
éto ve měs

Češi očkování věří, ale mýty
kolem vakcín je nahlodávají

Protimýtové patero

Jste-li na vážkách, držte se
třeba následujících rad.

● 1. Nečtěte jen titulky, ale
celý článek.

● 2. Zkontrolujte zdroj.
Nejhlasitější argument
nemusí být nejpravdivější.

● 3. Ověřte si autora.
Zaručené zprávy sdílené na
sociálních sítích berte raději
s velkou rezervou.

● 4. Hledejte také jiné zdroje.

● 5. Je-li to jen trochu možné,
zkuste se zeptat odborníků.

Viry hlásí příchod

4
Za posledních sedm let se
v Česku objevily hned čtyři
novodobé epidemie. Předlo-
ni například Česko přišlo
o status země bez spalniček.
Vrací se také černý kašel
a příušnice. Vyskytly se zde
i zarděnky.

0,1
Pouhá jedna desetina procen-
ta z 800 tisíc podaných vakcín
v Česku v roce 2016 vykázala
vedlejší účinek.

Citát

Vakcíny by měly mít
dlouhý účinek. Množ-
ství antigenů, které
se produkují po očko-
vání, je výrazně vyšší
než u pacientů, kteří
covid-19 prodělali.
JAKUB DVOŘÁČEK
ŘEDITEL ASOCIACE INOVATIVNÍHO
FARMACEUTICKÉHO PRŮMYSLU

Hypotéky. Loni trhly rekord



Zjistěte více na alza.cz/pro-firmy

Vybavte kompletně kanceláře od židlí,
přes počítače až po drogérii

Plaťte na fakturu se splatností
a získejtemnožstevní slevy

Nechejte si bleskově doručit zboží
až do sídla vaší firmy

Využijte bezplatných služeb našich
obchodních konzultantů
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Domov pro rodinu
zvládl za devět mě-
síců. Řídil se hes-
lem levně a rychle.

Když začal loni v březnu sta-
vět Marek Popálený v Hrani-
cích na Moravě dům z kontej-
nerů, začali se u něj stavovat
místní, ale i další, kteří projíž-
děli. Nasbíral s nimi přes sto
selfie. Nevšední byl druh stav-
by, ale také fakt, že na ní často
jednačtyřicetiletý rodák z Ban-
ské Bystrice pracoval sám.

„Bohužel krátce poté, co
jsme začali stavět, jsme se ocit-
li v období pandemie. Chodil
jsem tedy devětměsíců do prá-
ce, ale ne do zaměstnání. Za
celou dobu jsem neměl žádné
příjmy. Navíc je žena na ma-
teřské dovolené. Musel jsem
si tím pádem dopředu udělat
velký finanční polštář, abych
všechny uživil. Denně jsem na
stavbu jezdil z Olomouce půl
hodiny,“ říká Popálený.

Vystudovaný elektrotech-
nický inženýr ale nabízí i jiné
počty. „Kdybych dům teď pro-
dal, tržní cena bude asi pět
a půl milionu korun. Postavil
jsem ho za dva a půl a milion
stál pozemek, takže jsem za
těch devět měsíců teoreticky
zhodnotil náš majetek o dva
miliony korun. Mladší genera-
ce lidí mi na částky, za které
jsem to postavil, říká, že je to
pořád hodně peněz za barák.

Moc nechápu, za kolik si před-
stavují, že se dá takový dům
postavit,“ krčí rameny.

Do nového domu o velikosti
140 metrů čtverečních se Po-
pálení nastěhovali před Váno-
ci a čekají je ještě dodělávky,
třeba pokojík pro dcery.
„Něco už jsem nestihl. Ke kon-
ci, když začala být zima, jsem
poprosil i nějaké lidi o pomoc,
abychom se mohli nastěho-
vat,“ přiznává Popálený a do-
dává, že něco by teď udělal ji-
nak. „Měl jsem projekt a po-
stupy, ale nepočítalo se s tím,
že dům bude stavět jeden člo-
věk. Měl jsem třeba vytrhat
veškerou podlahu a vytvořit
vrstvu zespodu. Jenže ta deska
váží asi osmdesát kilo, což je
pro jednoho hodně,“ usmívá
se muž, který se mnoho věcí
naučil za pochodu. Třeba svá-
řet. Smůlu měl například
v tom, že kontejnery měly při-
jít jen několik dní po vypuknu-
tí epidemie koronaviru. Do-
mluvené ze Slovenska tak ne-
mohly dorazit, nakonec získal
jiné přes Polsko. Ale nebyly
všechny stejné a jeden hned
reklamoval. Nyní by na nich

ušetřil stovky tisíc korun, jen-
že potřeboval začít stavět.

Kde vzal Popálený inspira-
ci? Před šesti lety viděl v leta-
dle cestou do Ameriky film
o Irovi, který si právě kontej-
nerový dům postavil. „Zamilo-
val jsem si to. Pak jsem začal
stavět klasické zděné domy
a na kontejnerové trochu za-
pomněl,“ přiznává milovník
driftování.

Později se dostal ke knížce
Podnikání z pláže a tam nara-
zil na myšlenku, že když umí
něco tak neobvyklého posta-
vit, musí nabyté know-how
umět prodat dál. Proto se roz-
hodl natáčet videa a každý tý-
den dal na YouTube krátký
sestřih, jak stavba postupuje.
Nyní chystá videonávod, jak
dům postavit, kde ušetřit či
jak neopakovat chyby, jimiž
prošel. „Zároveň lidem nabí-
zím projektovou dokumenta-
ci, seznam materiálů a mož-
nosti slev. My jsme za projekt
zaplatili sto tisíc korun, za to
jsem si ale koupil autorská
a duševní práva. Tak jsme si
řekli, že dáme projekt za dva
a půl tisíce,“ nastiňuje Popále-
ný, že si může kdokoli balíček
koupit v crowdfundingové
kampani na HitHitu.

Dům má silné izolační vrst-
vy zvenku i zevnitř. Kontejner
musel Popálený také náležitě
ošetřit proti rzi. Boční stěny
většinou vyřízl, aby místo
nich umístil velká skla. „Nad
každým oknem jsou běžně
překlady. Ale tady jsem udělal

jen řez a překlad byl hotový.
Stavebníci tím často opovrhu-
jí, protože mají svoje cihly. Já
mám ale díky kontejneru ho-
tovou podlahu, strop i plo-
chou střechu. Kdyby se vše dě-
lalo z betonu, nebudu mít ho-
tovo tak rychle,“ vysvětluje.
Přestože vhodný pozemek hle-
dal s rodinou dlouho a snil
i o samotě v přírodě, v tomto
případěmá kontejner nevýho-
du, že se nedá dopravit kam-
koli. „V některých vesnicích
se prostě patnáctimetrový ka-
mion nevytočí,“ doplňuje Po-
pálený, jehož dům bude brzy
on-line sdílet i přesné údaje
o spotřebě tepla. PAVEL URBAN

Marek Popálený ARCHIV

Snímky domu před stavbou a po dokončení CHCISVUJDUM.CZ

Akce 1,8 GB rychlých dat k aktivaci nové SIM a až 500 Kč
kreditu navíc k prvnímu dobití platí do 31. 1. 2021.
Více o předplacené kartě na www.mobil.cz

• Data zdarma za každé dobití
• 1,8 GB rychlých dat k aktivaci
• Až 500 Kč k 1. dobití

inzerce

Postavil dům z kontejnerů.
Teď chce know-how předat dál

Více o projektu

Dům Sirius stojí v Hranicích.

● Jak celá stavba vznikala,
můžete zpětně sledovat
na YouTube kanále 2apples.
Před pár dny zde přibylo sou-
hrnné čtvrthodinové video.

● Více o domu se dozvíte na
webu www.chcisvujdum.cz.
Přispět na tvorbu videonávo-
du můžete v crowdfundingo-
vé kampani na HitHitu s ná-
zvem Postav si svůj vlastní
dům – ukážeme Ti jak!
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Spojené státy
mají nového
prezidenta Joea
Bidena. Většina
Evropy jásá.

„Já, Joseph Robinette Biden,
slavnostně přísahám, že
budu čestně vykonávat úřad
prezidenta Spojených států
a budu podle svých sil zacho-
vávat, ochraňovat a bránit
Ústavu Spojených států.“ Do-
slova tak zní inaugurační slib
pronesený na schodech Kapi-
tolu 46. prezidentem USA.
Událost, jež proběhla za ne-

bývalých bezpečnostních
opatření, kvitoval i předseda
Evropské rady Charles Mi-
chel. „Nástup nového americ-
kého prezidenta je šancí oži-
vit vztahy Evropské unie se
Spojenými státy, které za po-
slední čtyři roky značně utr-
pěly,“ prohlásil Michel.
Šéfka Evropské komise Ur-

sula von der Leyenová v deba-
tě s europoslanci řekla, že sil-
ným začátkem nové éry vzta-
hůmůže být americký návrat
k Pařížské dohodě o klimatu.
„Po dlouhých čtyřech letech
má Evropa v Bílémdomě zno-
vu přítele,“ prohlásila von
der Leyenová v narážce na od-
chod Donalda Trumpa, který
mimo jiné odmítal uznat zá-
važnost klimatických změn
či zaváděl cla na evropské
zboží.
Michel také Bidenovi vzká-

zal, že EU je připravena obno-
vené partnerství postavit na

pěti prioritách. Vedle boje
proti změnám klimatu je to
i společný postup proti pan-
demii covidu-19, jejž Trump
rovněž odmítal. Unie chce
spolupracovat také na ožive-
ní ekonomik zasažených pan-
demií, posílení oslabené role
globálních organizací amulti-
laterálních dohod a na míro-
vém řešení konfliktů ve svě-

tě. „Máme mezi sebou rozdí-
ly a ty nezmizí... To, co nás
spojuje, je však silnější, než
co nás rozděluje,“ prohlásil
Michel. Lídři unijních institu-
cí už po listopadovémBideno-
vě zvolení pozvali nastupují-
cího prezidenta USA do Evro-
py, aby s nimi letos probral
priority nových vztahů na
unijním summitu. HAL a ČTK

Nejtěžší blamáž

Do dějin USA se nechvalně
zapíše Trumpova reakce na
pandemii koronaviru.

● I v poslední fázi volební
kampaně prezident pořádal
velká shromáždění plná zá-
stupů lidí bez roušek, kterou
odmítal i on sám, přestože
od začátku věděl
o nebezpečí viru.

● Vláda selhala v dodání
ochranných pomůcek do
nemocnic i pečovatelských
domů, testování obyvatel-
stva bylo chaotické. USA
zaznamenaly nejvíce úmrtí
s covidem-19 na světě.

● Za jediné vítězství komentá-
toři považují rychlý vývoj
a schválení vakcíny.

Největší úspěch

Trump dokázal „zakonzervo-
vat“ americké soudnictví.

● Do Nejvyššího soudu Trump
za svého mandátu jmenoval
tři konzervativní soudce
s doživotním funkčním obdo-
bím, což bude mít dopad
na mnohá legislativní opatře-
ní. Od řešení problémů, kte-
rým čelí LGBT komunita, až
po reprodukční práva, zdra-
votní péči, imigraci nebo
pracovní politiku.

● Prezident jmenoval také
více než 200 federálních
soudců, kteří budou během
svých celoživotních mandá-
tů podle odborníků pravdě-
podobně opakovaně rozho-
dovat ve prospěch republiká-
nů a konzervativců.

Z Kosova
Neodmyslitelně k němu
patřil šátek na krku a ci-
gareta. Ibrahim Rugova
byl v letech 1992 a 2006
prvním prezidentem Ko-
sovské republiky, meziná-
rodně uznané v březnu
2002. Tři roky nato sym-
bol odporu kosovských
Albánců vůči jugoslávské-
mu režimu Slobodana Mi-
loševiče přežil atentát.
Zemřel 21. ledna 2006
na rakovinu plic. HAL

Chtějí klid zbraní
Moskva prostřednictvím
mluvčího Kremlu opět po-
tvrdila ochotu prodloužit
poslední odzbrojovací do-
hodu se Spojenými státy
a uvítala úsilí, které v tom-
to směru slibuje nastupu-
jící administrativa nové-
ho amerického preziden-
ta Joea Bidena.

Testy a mutace
Covidová vakcína od fi-
rem Pfizer a BioNTech je
nejspíše účinná i proti na-
kažlivější variantě korona-
viru, která byla poprvé za-
znamenána v Anglii. Vy-
plývá to z aktuálně zveřej-
něné studie na základě
dalšího laboratorního
testování. ČTK

Jemný polétavý prach se nej-
více podílí na úmrtnosti v ob-
lastech v Itálii, České republi-
ce a v Polsku. Uvádí to srovná-
vací studie, kterou vydal bar-
celonský Ústav globálního
zdraví. Tato forma znečištění
ovzduší má naopak nejnižší
dopad na podíl zemřelých
v populaci v severských ze-
mích Evropy.

Zlepšení kvality ovzduší by
podle studie mohlo v Evropě
vést k poklesu úmrtí v řádu
několika desítek tisíc ročně.
Studie srovnala údaje o kvali-
tě ovzduší a úmrtnosti ve
zhruba tisícovceměst v 31 ze-
mích Evropy.
Studie se zaměřila na vý-

skyt prachu PM2,5 a na kon-
centraci oxidu dusičitého. ČTK

12,90
15,90 18%

21,90
34,90 37%

CENABEZPENNYKARTY

8,90
14,90 40%

7,50
12,90 41%

79,90
119,-� 32%

19,90
29,90 33%

TRVANLIVÉ MLÉKO
plnotučné,
3,5 % tuku | 1 l

vybrané druhy, ilustrační foto

ilustrační foto

MÁSLO
250 g
100 g
8,76 Kč

CUKR
KRYSTAL
1 kg

PIVO
BRANÍK
světlé
výčepní
0,5 l |
1 l 15,- Kč
záloha na
lahev 3,- Kč

BANÁNY
1 kg

INSTANTNÍ KÁVA
NESCAFÉ
Classic, Crema
200 g
100 g 39,95 Kč

ODČTVRTKADOSTŘEDY
21.1. –27. 1. 2021

Chyby v tisku vyhrazeny.Mohoubýt použity ilustrační fotografie. Vyhrazujeme si právo
změn. Množství zboží je omezené. *Takto označené produkty nenáleží do stálého
sortimentu, mohou být dodány na prodejny v menšímmnožství, proto nabídka na
toto zboží platí pouzeprvní denuvedenéhoobdobí akce.Další podmínky nabídky na
www.penny.cz.

Platnost a produktová nabídkamohou být ovlivněny nařízeními vlády.

Krátce

Hrozba. Nádech

Sbohem, Trumpe

2x AP

PROFIMEDIA.CZ
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„My už
budeme
hodné!“

EVA KRYSLOVÁ
Facebook

Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. pletené culíky 2. limonáda (hovor.) 3. sochy Veliko-
nočního ostrova 4. psací potřeba 5. tajenka
6. vozidlo 7. slovní pomoc 8. vodní tok 9. mládě krávy

Počasí

Vydává MAFRA, a. s., se sídlem Praha 5, Karla Engliše 519/11, PSČ: 150 00, IČ: 45313351. Tel.: 225 065 111. E-mail: dopisy@metro.cz; web: www.metro.cz.Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor;
ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 To je vražda, napsala X
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Doktor Martin (5)
21.00 Gejzír
21.30 Máte slovo sM. Jílkovou
22.30 Místo činu – Berlín
00.05 Pozvání spravedlivých
01.00 AZ-kvíz
01.35 Banánové rybičky
02.05 Dobré ráno
04.45 13. komnata Víta

Pohanky
05.15 Černé ovce

16.00 Evropa dnes
16.30 Nádherné Španělsko (3/3)
17.20 České rybí legendy
18.15 Mistři medicíny
18.45 Večerníček
18.55 Dobrodružství vědy

a techniky
19.25 Vesnicopis
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Nejzajímavější města na

světě (3/6)
21.00 V karavanu po Česku (3/6)
21.30 Zakázaný Bůh (3/13)
21.55 Milenci a vrazi
23.45 Queer: Queer geografie
00.10 Fargo II (3, 4/10)
01.50 Počesku
02.00 Příliš chytré děti

15.55 Mentalista V (10)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3974)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (1005)
21.40 Život ve hvězdách
22.15 Smrtonosná zbraň II (9)
23.10 Mentalista V (9)
00.05 Mentalista V (10)
00.55 Castle na zabití V (8)
01.35 Smrtonosná zbraň II (9)
02.20 Život ve hvězdách
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (867)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (73)

Poklad ve studni. Seriál (ČR,
2020)

21.35 Ano, šéfe!
22.55 Mordparta (3)

Převýchova. Krimiseriál (ČR,
2016)

00.05 Policie v akci
01.00 Námořní vyšetřovací

služba X (13)
02.00 Policie Hamburk VIII (1)
03.00 Policie Hamburk VIII (2)
03.55 Prostřeno!

09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 O BLACK LIST SPECIÁL

Tematický playlist rapu a R&B
od kolegů z Óčko BLACK

22.00 O BLACK LIST PARTY
23.00 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

1.00 Body Fixers
Krotitelé zhuntovaných těl

1.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -24,8 °C (1850) 13,1 °C (2007) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

0/4 °C 3/7 °C 1/5 °C 1/5 °C

Sudoku

a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuci zajišťuje PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2020 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití
a šíření částí nebo celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Pavlína Rouhová
Krásné

a nezapomenutelné
dva roky života.

MOŘE

Řešení sudoku

BOTY PRO DĚTI
Když jsem byla malá, slýchala jsem vyprávění staroušků
o tom, jak jejich rodiče neměli jako malí boty a museli do
školy chodit bosí.
Možná se jednou bude vzpomínat, jak za covidu chodily děti
v děravých nebo nepadnoucích botách, protože byly zavřené
obchody. Když si začátkem ledna na Twitteru postěžoval po-
slanec Ferjenčík, že nemůže synovi koupit kvůli vládním naří-
zením nové boty v obchodě a musí je objednávat „naslepo“
on-line, přivalila se okamžitě vlna kritických reakcí.
Nepřestává mě fascinovat umění diskutujících ignorovat smy-
sl sdělení a chytit se detailu, na kterém se dále točí. Mikuláš
Ferjenčík byl poučen, že je nezodpovědný otec, když nekou-
pil boty do sněhu včas, že má mít přece náhradní boty, jinak

není správný rodič, a do-
stal základní školení, jak
nakupovat boty on-line.
Nenaskočím na argumen-
tační faul a nebudu disku-
tujícím vysvětlovat, že dě-
tem nohy rostou, a když
koupím boty na začátku
zimy, v lednu mohou být

malé (i ty náhradní). Nepoužiju argument, že zimní boty jsou
drahé a není ani ekonomické, ani ekologické dělat zásoby
věcí, které nepotřebuji.
Jde o to, že jsou zbytečně zavřené obchody, které by mohly
fungovat, kdyby se nastavila pravidla. A taky o to, že vláda
o nezbytnosti zboží rozhoduje, jako by si neuvědomovala, jak
lidé reálně žijí a co pro normální život potřebují. Není to jen
jídlo, lékárna a drogerie. Je to fixa do školy na mazací tabul-
ku, jsou to silonky do práce, nové rukavice, protože se jedna
ztratila… Ne všechno se dá pohodlně a okamžitě koupit
on-line. A zkusily jste si, ženy, někdy pro sebe koupit on-line
džíny? To je teprve výzva!

Martin Ponikelský
Obezitu, fastfood,
nepříliš velkou
inteligenci.

Jan Klásek
USA několikrát
tahaly za Evropu
kaštany z ohně.

Co pro vás znamenají Spojené státy?

Anketa

Já je nechápu!
Nemocnice jsou plné, dok-
toři a sestřičky jsou přetí-
žení. Odkládají se opera-
ce, někde i preventivní
prohlídky. Ale nejsou to
jen zdravotníci, podobně
jsou na tom hasiči, policis-
té. A stále se najdou u nás
lidé, kteří musí demon-
strovat, většinou bez rou-
šek, a dokonce pod hes-
lem, že žádná pandemie
v Česku neexistuje. Co je
to proboha za lidi, že se
takto vysmívají našim
zdravotníkům, a navíc jim
přidělávají práci, protože
následkem budou zase dal-
ší nakažení!? Vždyť si nevi-
dí ani na špičku svého
nosu. V zahraničí jsou
mnohem tvrdší zákazy,
a dokonce se už někde
uvažuje o úplném lock-
downu. A co už vůbec ne-
chápu – proč tyto demon-
strace nejsou zakázány
a proč se proti demon-
strantům nezasáhne.

ALICE STINEROVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks

„Zdravím váš čilý Metrotag, ať vzkvétá tak i tak. Vždyť pro mě
je to skvělý moták,“ lebedí si náš hanácký fanoušek Pavel Kyselák.
„Milí ogaři,“ pokračuje poeta, „dnešní kousek jsem vyňal ze své
nové sbírky Říkačky podruhé.“ Co dodat? Snad jen: „No ja, holt
člověk jednó hoklóhne a ož tak zvostane!“

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE

JULIE ČERVENÁ
BYLOMI PĚTATŘICET
AMÁMDVĚMALÉ DĚTI

Citát

Jde o to, že jsou
zbytečně zavřené
obchody, které by
mohly fungovat.
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Automobilka Toyotamá za se-
bou navzdory koronakrizi
úspěšný rok. Na českém trhu
dokázala zvýšit meziroční
prodeje na téměř 11 tisíc aut.
Celý trh přitom zaznamenal
téměř 19% pokles. Japonská
značka se s 5% podílem posu-
nula z osmého na páté místo
na trhu. Mezi osobáky dokon-
ce na čtvrté.
Toyota také převzala závod

TPCA v Kolíně a je stále hyba-
telem vodíkové revoluce.
„Ve vodíkovém pohonu jsme
pionýři. Otevírá nám to
spoustu dveří, lidi vodík hroz-
ně zajímá,“ říká deníku Met-
ro ředitel Toyota a Lexus ČR
Martin Peleška. Autům se vě-
nuje už jedenadvacet let.

Kdy za vámi přijedu na roz-
hovor vodíkovým autem?
Už se to blíží. My třeba vodí-

kovým autem přijedeme už
brzy, protože máme jedno na
cestě k nám. Na začátku úno-
ra bychom tu měli mít úplně
novou Toyotu Mirai. Považu-
jeme ho za převratné nejen
z hlediska vodíku, ale i v širo-
ké modelové řadě, kterou
máme. Jeho šéfinženýr
o něm říká, že jde o fantastic-
ký prémiový sedan s výborný-
mi jízdními vlastnostmi. Kte-
rý je mimochodem na vodík.

První Mirai vypadala
jako kosmická loď.
Na úkor vzhledu tam byly

vdechy pro sání kyslíku, bylo
to jen čtyřmístné, kompromi-
sy na straně kufru a tak dále.
Ale to auto přišlo už v roce
2015 amy jsme lidem vždy ří-
kali: Neřešte kufr. Po sto le-
tech konvenčního po- užívá-
ní fosilních paliv tu máte vo-
dík, který vyrábí elektřinu,
a z auta teče destilovaná
voda. Takže odpusťte tomu
autu nějaké designové ne-
funkčnosti.

Kolik je v Česku plnicích
stanic na vodík?
Veřejných plnicích stanic

je aktuálně nula. Ale existuje
soukromá plnicí stanice
v Kralupech, která patří ÚJV
Řež a kde je divize, která o vo-
díku hodně mluví a pracuje
s ním. My jsme s nimi domlu-
veni, že nás tam nechají tan-
kovat, respektive plnit,
abych to řekl správně. Jediný
rozdíl oproti standardní plni-
cí stanici, kteroumy potřebu-
jeme, je, že má plnicí tlak
350 barů a my potřebujeme
700 barů. Z čehož vyplývá, že
to auto se natankuje zhruba
tak na polovinu nebo něco
málo přes polovinu nádrže.
Ale je to věc, která námumož-
ní to auto provozovat a ukazo-
vat, nikoli prodávat.

A jak rozjedete prodejní
strategii?
Propast mezi tím, co bude-

me mít v ruce, a schopností
to přijmout ze strany trhu,
novinářů a odborné veřejnos-
ti, je obrovská. Byť už na tom
pracujeme, já osobně se
tomu věnuju poslední tři čty-
ři roky, tak stejně je pořád de-
vadesát devět procent lidí,
kteří si to vůbec nedokážou
představit. Celý rok 2021 ztrá-
víme osvětou o tom autě.

Toyota byla pionýrem
i v hybridech, proč se neza-
měřuje na jejich vývoj?
Zaměřujeme. Vždyť máme

čtvrtou generaci pohonu.

Ale skoro to vypadá,
že věříte spíš vodíku.
Budoucnost vodíku je za ro-

hem. Teď běžíme okruh, ro-
vinku a štafeta je někde za ro-
hem, ale celou tu dlouhatán-
skou rovinku poběžíme s hyb-
ridy. A já myslím, že historie
se teď lehce opakuje. Někdy
koncem sedmdesátých let vů-
bec někdo začal přemýšlet
o hybridech ve smyslu, že by
možná bylo dobré zkusit po-
užívat energii, která se utrácí
a spaluje v brzdových kotou-
čích a destičkách, někam ji
ukládat a následně ji použít.
Čímž by se mohlo dosáhnout
ekonomičtějšího provozu,
ekologičtějšího provozu a tak
dále. A začalo se na tom pra-
covat. Ale byly i jiné firmy,
které měly tohle na mysli.
Bylo i technické řešení pomo-
cí setrvačníku, který by se
roztočil a následně by auto
poháněl, to mělo Volvo. Mys-
lím si, že nápad je to zajíma-
vý, a navíc z mechanického
pohledu simyslím, že je to ve-
lice zajímavé řešení. Toyota
vsadila na hybridy. Jenom
musím říct, že ten, kdo to dal
do budoucí linie značky, byl
hodně prozíravý. A zároveň
to vyžadovalo spoustu důsled-
nosti, disciplíny a víry v tuto
strategii, protože v okamži-
ku, kdy přišel první prius
v roce 1997, řádily všude
vznětové motory s přímým
vstřikováním.

To bylo jako zjevení.
Opravdu exotická záleži-

tost. A i přes to všechno od
roku 1997 se na tom pracova-
lo a my, když jsme dealerům
říkali, že v roce 2020 nebude-
me mít žádné dieselové auto
v modelové řadě osobních
aut, padali ze židle. A celá si-
tuace se otočila a dneskamají
kolikrát naši partneři a pro-
dejci tak strašně zafixovaný
hybrid, že prodávají téměř je-
nomhybridy v daných varian-
tách.

A co plug-in hybridy, které
se dobíjí ze sítě?
Máme dole v garáži novou

plug-in RAV4 jako první
v celé střední Evropě. Musím
říci, že nejsem moc velký za-
stánce plug-inu, ale potom,
co jsem se v tom autě svezl,
umím si je skvěle představit
pro používání. Je složité se
v technologiích orientovat.
Efektivita plug-in hybridů se
značně liší. Záleží, co se stane
po ujetí sedmdesáti pěti elek-
trických kilometrů. Jestli fun-
guje pak už jenom na kon-
venční motor, nebo jako čás-
tečný hybrid. Nebo třeba
jako ta ravka, která zároveň
může fungovat jako full hyb-
rid a ještě dobíjí baterii. Tak-
že z teoretického pohledu,
když člověk pojede z Prahy
do Brna, prvních 75 kilomet-
rů přes Prahu a prvních pár
kilometrů na dálnici pojede
na elektřinu, pak je možné to
auto přepnout do módu full
hybrid charge a při jízdě dobí-
jet i baterku pro plug-in
a až bude jezdit po Brně,
může zase dvacet až třicet ki-
lometrů jezdit na elektřinu.

Bez zásahu.
Bez nutnosti dobíjení. A to

funguje fantasticky. Navíc to
auto má díky plug-in hybrid-
nímu motoru navýšený vý-
kon a dneska má tři sta šest
koní, což už je taky při jízd-
ních vlastnostech dost znát.
Funguje to výborně.

Loni jste prodali nejvíce
hybridů v historii. Vypadá
to, že je Češi milují.
Je to dané desetiletou prací

mezi námi a dealery a pak
mezi dealery a zákazníky. Na-
baluje se to jako sněhová kou-
le. Protože zkušenost zákazní-
ků nebo uživatelů s hybri-
dem je tak pozitivní, že
máme vysokou míru loajali-
ty. Kdo si před pěti šesti lety
koupil hybrid, jde zase do
nové generace.

Potvrzením budiž váš
loňský úspěch.
Musím neskromně říct, že

jsme se podívali zpátky do sta-
tistik a řekli si: Hele, v roce
2016 jsme byli šestnáctí, to se
dobře pamatuje. A bylo to
zhruba s nějakými čtyřmi
a půl tisíci auty. A dneska
jsme čtvrtí v osobních autech
a pátí na celkovém trhu. Je to
pro nás obrovská satisfakce
a potvrzení toho, že strate-
gie, kterou jsme zhruba před
čtyřmi roky nastolili, je správ-
ná. Toyota poskočila i celoev-
ropsky ze šestého na třetí
místo, což je fantastický
úspěch.

Zároveň dáváte šanci
i klasice, nedávno jste
představili sportovní
novinku GR Yaris.
Ono to spolu souvisí, byť

nepřímo. Nepodléháme pani-
ce a válce proti emisním limi-
tům, což se týká mnoha ji-

ných značek. Máme možnost
v rámci celé skupiny, ať už
Toyoty, nebo Lexusu, dělat zá-
kazníkům radost i tím, že při-
jdeme se standardním, kon-
venčním, vysokovýkonným
a ne úplně nízkoemisním au-
tem. Ať už jsou to osmiválce
od Lexusu, nebo právě zmíně-
ný GR Yaris, který je úplným
fenoménem. Je to auto, které
spadlo z nebe. Které vzniklo
díky návratu a následně úspě-
chu značky Toyota v rallyo-
vém sportu. Vzniklo díky nej-
vyššímu představiteli Toyoty,
panu Toyodovi, který je srd-
cem, duší i mozkem závod-
ník, co naštěstí prosazuje
všechna auta, jako nové gene-
race Supry, GR Yarisu, vyso-
kovýkonné lexusy, a který
opravdu ví, že auta jsou také
o emocích. Až sem dodáme
všech 130 objednaných GR
Yarisů, vznikne z toho klan,
který bude výjimečný.

Letos uvedete i nový velký
model Highlander.
Na začátku roku budeme

mít hned několik novinek.
Highlander bude sedmimíst-
ný hybrid s 237 koňmi. Ob-
rovské americké auto. A nej-
víc se těšíme, až přijde Yaris
Cross, který bude na podvoz-
ku yarise, spíš takový crosso-
ver. A také na to, až se v Čes-
ku začne vyrábět yaris v ko-
línské továrně TPCA, kterou
loni automobilka Toyota slav-
nostně převzala. PETR HOLEČEK

Martin Peleška, šéf české Toyoty a Lexusu TOYOTA

Martin Peleška

Šestačtyřicetiletý country
director pro značky Toyota
a Lexus v České republice
má s auty bohaté zkušenosti.

● Automobilovou kariéru
začal v roce 1999 ve Fordu,
od roku 2006 je u Toyoty.
Začínal jako prodejní mana-
žer, po třech letech vzal mís-
to v Bruselu, kde měl na sta-
rosti plánování prodeje a vý-
roby a následně také ceno-
tvorbu vybraných modelů.

● Po návratu v roce 2012 se
stal prodejním a marketingo-
vým ředitelem Toyoty v Čes-
ku, přechodem na Toyota
Central Europe byl jmeno-
ván šéfem zastoupení.

● Sám jezdí v Lexusu NX,
nicméně poctivě testuje
všechna auta z domácí stáje,
takže nyní zkouší například
i nový sportovní yaris
a plug-in hybrid RAV4.

● Je ženatý a má dvě děti.
Jeho zálibou je rodina a ho-
ry jak v létě, tak v zimě.

„Vodík je za zatáčkou“
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Vedení Českého
svazu házené vyvo-
dilo důsledky z ne-
účasti reprezentan-
tů na mistrovství
světa v Egyptě.

Dlouhá noc. To si řekli členo-
vé exekutivy házenkářského
svazu, kteří v noci na včerej-
šek odvolali realizační tým
u mužské reprezentace včet-
ně hlavních trenérů Jana Fili-
pa s Danielem Kubešem. Ná-
rodní tým kvůli koronaviru
v kádru na poslední chvíli od-
řekl účast na probíhajícím
mistrovství světa v Egyptě.
Následně rezignovali tři čle-
nové exekutivy včetně svazo-
vého prezidenta Jaroslava
Chvalného. Post opustil i šéf
reprezentační komise Daniel
Čurda a předsedkyně meto-
dické komise Ilona Hapková.

Exekutiva rozhodla o odvo-
lání realizačního týmu poté,
co vyhodnotila předložené
zprávy a vyslechla zástupce
reprezentace včetně hráčů,
manažera či lékaře. Vedení
svazu dospělo k názoru, že ná-
rodní celek pochybil, když
zvolil nevhodný program
a nezřídil včas náhradní tým.

Reprezentace zrušila účast
na MS v Egyptě minulý tý-
den, pouhý den před odletem
do dějiště turnaje. V kádru
bylo 12 hráčů nakažených ko-
ronavirem, další pětice měla
jiné zdravotní problémy. Po-
zitivní byli i oba trenéři Filip
s Kubešem. Realizační tým
doporučil exekutivě odřek-
nout účast na mistrovství a ta
to schválila. Český celek na
šampionátu nahradila Sever-
níMakedonie. Vyslat do Egyp-
ta „béčko“ exekutiva neplá-
novala. „Nechtěli jsme sesta-
vit tým jen tak halabala. Vy-
hodnotili jsme si to tak, že by
to byl hazard ze sportovního
hlediska,“ uvedl Chvalný.
Bývalí reprezentanti Filip

s Kubešem vedli národní tým
od léta 2014 a loni v lednu
s nimi vedení svazu prodlou-
žilo smlouvu o další tři roky.
Největšího úspěchu se svými
svěřenci dosáhli před třemi
lety šestýmmístem na evrop-
ském šampionátu. ČTK

FAČR má smůlu
Fotbalové asociaci ČR ne-
bylo přiznáno postavení
poškozené strany v probí-
hajícím trestním řízení
a kauze údajné korupce
a ovlivňování výsledků
zápasů. FAČR tím pádem
nemůže nahlížet do spisu,
což podle jejího vedení
zkomplikuje rozhodování
etické komise či komise
rozhodčích. Odkázaní bu-
dou na veřejné informace.

Další tři nakažení
Před blížícím se Austra-
lian Open se v Melbourne
objevily další tři pozitivní
testy na koronavirus mezi
tenisty a členy jejich do-
provodu. Počet případů
spojených s turnajem
vzrostl na deset.

Londýn by to vzdal
Někdejší výkonný ředitel
organizačního výboru

olympijských her v roce
2012 v Londýně Keith
Mills by se v situaci pořa-
datelů tokijské olympiády
připravoval na její zrušení.

Bělorusko zváží
Po hokejistech čeká v tom-
to týdnu rozhodování
o pořádání mistrovství
světa v Bělorusku moder-
ní pětibojaře. Šampionát
se má podle plánů konat
v červnu v Minsku. ČTK

Počátky pražského Sportovní-
ho klubu Slavia sahají do roku
1892, kdy studenti z Literární-
ho a řečnického spolku Slavia
založili Akademický cyklistic-
ký odbor Slavia. Spolek byl
sice za „protistátní činnost“
rozpuštěn, ale studenti se ne-
vzdali. V roce 1895 založili
Sportovní klub Slavia a hned
na první schůzi byly odsouhla-
seny klubové barvy červená
a bílá a pěticípá hvězda. Fotba-
lový odbor ve Sportovním
klubu Slavia vznikl 21. ledna
1896. První zápas Slavia ode-
hrála 25. března 1896 na Cí-
sařské louce. V červenobílých

dresech porazila A. C. Praha
6:0. O čtyři dny později ode-
hrála první duel se Spartou.
Když se v roce 1905 Slavie
ujal skotský trenér John Mad-
den, byla Slavia považována
za nejlepší evropské muž-
stvo. Nejslavnější érou klubu
se stalo meziválečné a váleč-
né období, které je spojeno se
jmény František Plánička či
Antonín Puč. Mužstvo se
v roce 1938 radovalo ze Stře-
doevropského poháru. Vý-
konnost mužstva se zvýšila
příchodem Josefa Bicana
v roce 1937. Ligu vyhrála Sla-
via celkem dvacetkrát. ČTK

Kateřina Emmons a Barbora
Špotáková spojily síly v kam-
pani Českého olympijského
výboru a snaží se motivovat
rodiče, aby vedli své děti k po-
hybu. Vzhledem k omezením
kvůli pandemii koronaviru to
nikdo jiný dělat nemůže a po-
hyb je pro děti důležitý. „Ne-
jsem jenom olympijská vítěz-
ka, jsemhlavněmáma. Děti si
zaslouží pohyb,“ vzkázaly na
sociálních sítích.

Emmons je čtyřnásobnou
matkou. Na její děti vždy fun-
guje, když jim vytyčí cíl.
„Když jdeme na dlouhou pro-
cházku, proložíme si ji něja-
kou opičí dráhou, přeskakuje-
me louže nebo si dáváme krát-
ké úseky, kde třeba všichni
popoběhneme,“ říká. Špotá-
ková hraje s dvěma syny na za-
hradě hru s plyšákem. „Říká-
me o něm, že je strašidlo, a há-
zíme ho po sobě,“ dodává. ČTK

Radikální kroky.
Končí trenéři i šéf

Citát

Nechtěli jsme účastí
na mistrovství světa za
každou cenu znevážit
českou házenou. Jeli
bychom tam na výlet.
JAROSLAV CHVALNÝ, EXPREZIDENT ČHF

Krátce

Slavia. Fotbalisté
dnes slaví 125 let

Slovácko přehrálo Baník
Tři dohrávky měla na programu fotbalová Fortuna liga.
Slovácko vyhrálo na hřišti Baníku Ostrava 2:1. Po gólech
Janů Klimenta a Navrátila už jen snížil domácí Roman Po-
točný. Slovácko si pojistilo čtvrté místo v tabulce. České
Budějovice zvítězily nad Příbramí také 2:1. Hosty dostal
do vedení Filip Zorvan, pak se trefili Benjamin Čolič a Ma-
tej Mršič. Duel Opavy se Spartou skončil po uzávěrce. ČTK

FIA odsoudila výroky vůči Kolocovým
Mezinárodní automobilová federace (FIA) odsoudila nevhodné komentáře, jichž se při
Rallye Dakar dopustili Aleš Loprais a jeho mechanik Petr Pokora vůči Aliyyah a Yasmeen
Kolocovým (na snímku s otcem) z konkurenčního týmu. Česká posádka měla na videu
zveřejněném na sociálních sítích sexistické a rasistické narážky na šestnáctileté dcery
majitele stáje Buggyra Martina Koloce. Tým se později omluvil, video ale nesmazal. MAFRA

ČHF

Pohyb. Rodiče motivují
i Emmons a Špotáková




